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Dünən Azərbaycan əhalisinin sayı 10 
milyon 151 min 517 nəfərə çatıb. Bu 
barədə Dövlət Statistika Komitəsinin 
məlumatında bildirilib. Hazırda əhalinin 
54,6 faizini şəhər,  45,4 faizini kənd 
sakinləridir. Onların 49,8 faizi kişilər, 
50,2 faizi isə qadınlardır.

Günün xəbəri
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Milli kinematoqrafi yamızın 
parlaq siması

Bu  il   125 yaşını qeyd etdiyimiz  Azərbaycan kinosu milli mədəniyyətimizin 
əsas özəklərindən biri olaraq qalır. Kinematoqrafi yamızın qarşısında duran 
vəzifələrin müəyyənləşdirilməsi bu sahə üçün daim aktualdır. Bir neçə ay öncə 
Bakıda ilk dəfə keçirilən Kino forumu da həmin məramla təşkil olunmuşdu.     

a   ə i ə ə

Avropanın ölkəmizin “mavi” və 
“yaşıl” enerjisinə ehtiyacı artır

Ümummilli lider Heydər Əliyevin müəllifi  olduğu  neft strategiyasının 
Azərbaycanda uğurla həyata keçirilməsi, sonrakı mərhələdə Prezident İlham 
Əliyevin rəhbərliyi ilə həmin strategiyanın yüksək səviyyədə reallaşdırılması 
ölkəmizin dünya enerji xəritəsində mövqeyini əsaslı şəkildə möhkəmləndirib 
və respublikamızı dünyada əsas enerji təminatçılarından birinə çevirib. 
Dövlətimizin başçısı çıxışlarının birində bu barədə deyib: “Azərbaycanda 
bərpaolunan enerjinin istehsalı sahəsində böyük potensial Avropa tərəfi ndən 
yüksək dəyərləndirilir və artıq ölkəmiz dünyada əsas enerji təminatçılarından 
biri kimi tanınır. Biz külək və günəş enerjisinə artıq sərmayə qoyuluşu 
prosesinə başlamışıq. Potensialımızla bağlı artıq ilkin qiymətləndirməni 
aparmışıq...”. 

Beləliklə, lu öndərin uzaqgörənlik-
lə əsasını qoyduğu enerji siyasəti 30 ilə 
yaxındır ki, uğurla davam etdirilir. Bu-
nunla da Azərbaycanın dünya dövlətləri 
ilə əməkdaşlığı getdikcə genişlənir, iqti-
sadiyyatın inkişafı sürətlənərək, dünya 
iqtisadiyyatında payı artır. Belə bir şə-
raitdə isə milli təhlükəsizliyin, iqtisadi və 
strateji maraqların qorunması üçün əl-
verişli şərait yaranır–zəruri olan maliyyə 
potensialı möhkəmlənir. 

( d  -ci səhifədə)

Seyran Ohanyan 
bizdən şikayət edir

Dünya ermənilərinin Azərbaycanın 
Qarabağ iqtisadi rayonunun Rusiya 
sülhməramlı kontingentinin mü-
vəqqəti məsuliyyəti altında olan 
hissəsində yaşayan haylarla bağlı 
başladıqları haray-həşir kampaniyası 
davam edir. 

Onlar dünən ABŞ-ın Los-Anceles 
şəhərindəki Azərbaycan baş konsullu-
ğu qarşısında Laçın yolunun açılması 

 və “humanitar blokadaya son qoyul-
ması” tələbi ilə etiraz aksiyası keçirib-
lər. Aksiya iştirakçıları özləri ilə Qara-
bağdakı qondarma rejimin bayraqları 
adlanan əski parçalarını da gətirib və 
müxtəlif şüarlar səsləndiriblər. Hayla-
rın budəfəki kampaniyasının spektri 
genişdir. Oraya Ermənistanın hökumət 
və qeyri-hökumət qurumları, deputatla-
rı, siyasi partiyaları, media subyektləri, 
ayrı-ayrı ictimai şəxsləri də daxildir.

a   ə i ə ə

Ağdam–Xankəndi avtomobil və dəmir 
yolları Qarabağın giriş qapısıdır

Azərbaycan erməni sakinlərin ehtiyaclarının qarşılanması üçün Ağdam–
Xankəndi yolundan istifadə edilməsi təklifi nə Ermənistan tərəfi nin etiraz 
bildirməsi, işğalçının bu yola beton maneələr düzməklə əraziyə girişi bloklaması 
və bununla Qarabağın erməni icmasının guya  humanitar fəlakətlə üzləşməsi 
görüntüsü yaratması, əslində, işğalçı dövlətin siyasi şantaj və manipulyasiyasıdır. 
Ermənistanın bu çirkin niyyəti bölgəyə üçüncü tərəfl əri cəlb etmək, gərginliyin 
coğrafi yasını genişləndirmək və sülh prosesini ifl asa uğratmaqdan ibarətdir. Son 
vaxtlar baş verən bütün bu təxribatlara görə məsuliyyət şübhəsiz ki,  Azərbaycan 
ərazilərində qanunsuz hərbi mövcudluğu yaşadan, separatizmi təşviq edən 
və reinteqrasiya səylərinə əngəl törədən işğalçı ölkənin və onun rəhbərliyinin 
üzərinə düşür.

Yeri gəlmişkən, erməni tərəfinin 
rədd etdiyi Bərdə–Ağdam avtomobil 
yolu İrəvan–Laçın marşrutundan daha 
sərfəlidir. Bu, hər iki magistralın iqtisadi 
göstəriciləri, relyefi baxımından müqa-
yisəsində də aydın nəzərə çarpır. Xa-
tırladaq ki, adıçəkilən birinci marşrut, 
yəni  İrəvan–Laçın yolu demək olar ki, 
dağlıq ərazilərdən keçir. Bu magistra-
la yaxından bələd olan şəxs kimi qeyd 
edə bilərəm ki, yol qış aylarında aram-
sız yağan qar səbəbindən, əsasən, 
keçilməz olur. Bakı–Yevlax–Ağdam–
Xankəndi magistralı isə həmin vaxtlar-
da daim açıqdır. Bununla yanaşı, er-
məni tərəfi, şübhəsiz ki,  münaqişədən 
əvvəl Bakı–Yevlax–Ağdam–Xankəndi  
avtomobil yolunun, eləcə də Bakı–
Ağdam–Xankəndi dəmir yolu xəttinin 
əlverişliliyini, Qarabağın inkişafında 
önəmli rol oynadığını çox  yaxşı bilir. 
İşğal dövründə dəmir yolu Ermənistan 
tərəfinin barbarlığı üzündən  tamamilə 
sıradan çıxsa da, avtomobil yolu ilə ge-
diş–gəlişdə heç bir problem yoxdur. 

( d  -ci səhifədə)

“Məktəbli forması” yenidən gündəmdə

“Katolikos papalığı”, erməni “mamalığı” 
və Paşinyanın “napoleonluğu”

Yaxud Hayastanın baş keşişi Bakı – İrəvan sülhünə qarşı 
Ermənistandakı beyin qıcolmasının növbəti təzahürü katolikos I Aramın 

timsalında yaşanır desək, –  əsla yanılmarıq. Ancaq nəzərə alsaq ki, tarixən 
erməni avantürizmi elə kilsədən qaynaqlanıb, əslində, keşişin söylədikləri 
o qədər təəccüblü sayılmamalıdır Görək, o nə deyib? Daha doğrusu, indi nə 
deyir? 

Beləliklə, I Aram Ermənistan hakimiyyətinə Azərbaycanla danışıqlar aparmaq 
üçün vahid qurum yaratmağı təklif edib. Təklif səsləniş baxımından absurd ma-
hiyyət daşımaqdadır. Təsəvvür edin, dünyəvi dövlət olan Ermənistanın iqtidarı 
Azərbaycanla nə danışacağını bilmir, kilsə balaca uşaq kimi onun əlindən tutub 
danışığa gətirir. 

a   ə i ə ə

XİN: Ermənistan Azərbaycana qarşı 
ərazi iddialarına son qoymayıb 
“Bu gün Azərbaycan və Ermənistan arasında davamlı sülhün bərqərar 

edilməsi istiqamətində göstərilən səylər Ermənistanın məqsədyönlü gərginlik 
və revanşizm siyasətinin qurbanına çevrilib və ciddi çağırışlarla üzləşir”. Bu 
barədə Azərbaycan XİN-in yaydığı bəyanatda deyilir.

“2022-ci ilin dekabrında ilk uğursuzluğuna baxmayaraq, Ermənistan yenidən 
BMT Təhlükəsizlik Şurasını siyasi, hərbi və informasiya yönümlü manipulyasiya 
kampaniyası üçün alətə çevirməyə cəhd göstərir.

a   ə i ə ə

Təhlükəsizlik Şurası üçün həqiqət anı 
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Siz kimsiniz, 
cənab Oppenheymer?

Culius Robert Oppenheymer. 
Dünyada ilk dəfə atom bombasını 
ixtira edən şəxs – amerikalı fi zik odur. 

Nəhayət, ABŞ kinematoqrafı onu da 
yada salmağa qərar verdi. Hazırda “Op-
penheymer” adlı ekran əsəri Azərbayca-
nın kinoteatrlarında da yayımlanmaqdadır. 
Prodüseri Kristofer Noland olan avtobioq-
rafik trillerin baş rol ifaçısı məşhur aktyor 
Cilian Merfidir. Rollarda Florens Puç, Ro-
bert Dovney, Emili Blant, Rami Melek, Cek 
Quad və digər populyar sənətkarlar yer 
alırlar. 

a  i ə i ə ə
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(əvvəli 1-ci səhifədə)

“Xalq TV”-nin studiyasında Azər-
baycan kinematoqrafiyasında öz 
dəst-xətti ilə xüsusi yer tutan  görkəmli 
rejissor, ssenarist, “Şöhrət” və “Şərəf” 
ordenləri ilə təltif olunmuş Xalq artisti, 
Dövlət mükafatı laureatı, Avropa Kino 
Akademiyasının üzvü, Prezidentin fər-
di təqaüdçüsü, professor Vaqif Musta-
fayevlə söhbətimiz çağdaş kinomuzun 
hazırkı durumu və perspektivləri,  re-
jissorluq və kinematoqrafiya sənətinin 
özəllikləri haqqındadır. Biz həmçinin 70 
yaşı tamam olan Vaqif müəllimin ömür 
tarixçəsini sərf-nəzər etdik, onun həyat 
yoluna və yaradıcılığının bəzi məqam-
larına işıq saldıq.

 if əlli   i vədə  d -
 cə s  h s  hisslə i 

i i si i
– Ən əsas hissim minnətdarlıqdır. 

Mən özüm də, nəslim-köküm də hə-
mişə bu hisslə yaşayıb. Kim balaca bir 
yaxşılıq edibsə, körpüdən keçəndə yol 
veribsə, onu unutmamışıq. Məndə bir 
xüsusiyyət var: 1-ci sinif müəllimimə 
o vaxt necə münasibət bəsləyirdimsə, 
indi də elədir. Onu yenə görsəm, uşaq-
lığımdakı həyəcan və hörmətlə qarşıla-
yacam. Dediyim odur ki, həyatım boyu 
mənim formalaşmağımda rolu olan hər 
bir şəxsə minnətdaram. Çünki uğurları-
mı onların sayəsində qazanmışam.  

Necə unuda bilərəm ki, lu öndər 
Heydər Əliyev 2003-cü ildə Klivlend 
xəstəxanasında olduğu vaxt mənə 
“Şöhrət” ordeni verilməsi ilə bağlı 
sərəncam imzalayıb və deyib ki, biz 
burdayıq, birdən orda Vaqifi yada sa-
lan olmaz. İndi təsəvvür edin ki, lu ön-
dər – o miqyasda mötəbər bir şəxsiyyət 
elə çətin vəziyyətində adi bir rejissoru 
yada salır və onu həvəsləndirmək üçün 
mükafatlandırır. Bax, budur dahilik.

O ki qaldı sənətimə, həyatın elə 
bir dövründəyəm ki, hərdən yaradıcı-
lığımın yekunu kimi bir iş ortaya qoy-
maq istəyirəm. Xoşbəxtlikdən, mənə 
özüm haqqımda avtobioqrafik kitab 
yazmaq tapşırığı verilib. Həyatımda 
olub-keçənləri xatırlayıb, bir yerə yığ-
maq, ipə-sapa düzmək üçün xəyallara 
dalıram. Lakın tez də xəyal aləmindən 
ayrılıb, real həyata qayıdıram. Yəni ki, 
hər şeyi daha dərindən, ətraflı düşün-
mək gərəkdir.   

 ə  d d  əldi  
ə   l  d  di
– Həyat tam gözəl ola bilməz. Heç 

100 faizlik xoşbəxtlik də yoxdur.
 ələli  s c  l  fil i-

i  lə dl  ə  d əsə  
əldi
– Hə, “deyəsən” ola bilər. Hərdən 

nəsə baş verir, insan baxır və deyir ki, 
həyat, deyəsən, gözəldir. Amma həya-
tın hər anında xoşbəxtlik ola bilməz, 
çünki   çətinliklər də olur, gözəl günlər 
də olur.

 if əlli  si i  il-
li l  l  

əs lə ə  s l  cə ə-
si  di

–  “Milli bomba” və “Fransız”dan əv-
vəl “Bəyin oğurlanması”ndan başlayım. 
Mən Moskvada Ali Rejissorluq və Sse-
naristlik kursunu Eldar Ryazanovun 
emalatxanası  bitirib Vətənə dönəndə 
“Yaramaz” filminin ideyası ilə gəlmiş-
dim.     Lakin kinostudiyadan mənə bil-
dirildi ki, planda olan film “Bəyin oğur-
lanması”dır. Rejissor filmi çəkməkdən 
imtina edib. Plan isə mütləq icra olun-
malıdır. Əvvəl istəmədim, mənə dedilər 
ki, əgər bu işi görməsən, kinostudiyanın 
qapıları birdəfəlik üzünə bağlanacaq. 
Film dramatik opera   janrında idi, mən 

isə komediya filmləri rejissorluğu ixti-
sasını bitirmişdim. Ona görə də mənə 
sərbəstlik verərək dedilər ki, ssenariyə 
istədiyin dəyişikliyi edə bilərsən. Düz 10 
gün ssenarinin üzərində işlədim və filmi 
komediya janrına çevirdim. Daha son-
ra aktyor  heyətini yığdıq. Demək olar, 
dövrün bütün usta aktyorları o filmdə 
rol alıb. İşimiz çox uğurlu alındı. Bu gün 
“Bəyin oğurlanması” Azərbaycan kino-
sunun incisidir. O ki qaldı sonrakı yara-
dıcılıq dövrümə, uşaqlıqdan güclü mü-
şahidəçi olmuşam. “Yaramaz”, “Nakəs”, 
“Fransız” və s.  filmlərimdə həyatda mü-
şahidə etdiyim qüsurları öz üslubumda 
təqdim etməyə çalışmışam. Əgər kimsə 
bundan nəticə çıxarıbsa, bu da mənim 
üçün bir uğurdur.

 l  s i i  l   
də -də   sə ədli fil  ə isi-

i   ə i  d v lə i  si i  d c -
l  ə i i əsi i l

– “Mozalan” mədəniyyət aləmin-
də çox böyük bir hadisə idi. Onun da 
banisi Heydər Əliyevdir. O istəyirdi ki, 
belə bir kinojurnal olsun və ordan baş 
verən neqativ hadisələri görsün. “Mo-
zalan” da saat kimi işləyirdi. Bəxtim 
gətirdi ki, mən də ora düşdüm. Orda 
çox gözəl təşkil edilmiş redaksiya və 
yaradıcı heyətlə tanış oldum. Bir dəfə 
mənə bir süjet verildi. Bu, ilk işlərim-
dən biri idi. “Aynur” məişət evi haqqın-
da sujet hazırlamalıydıq. Orda əhaliyə 
müxtəlif xidmətlər göstərilirdi: bərbər 
işi, saat təmiri, qısası, məişətə aid 
nə işin varsa,  həll edə bilərdin. Baş 
redaktor Eyvaz Borçalı həmin məişət 
evindəki bəzi neqativ hallardan danı-
şıb, bu baradə süjet hazırlamalı oldu-
ğumuzu dedi. Mən süjeti hazırladım 
və çox bəyənildi. Mənim üçün ən əsas 
olan isə bir neçə ay sonra Heydər 
Əliyevin Bakı şəhər konfransında bu 
süjetlə bağlı səsləndirdiyi fikirlər oldu. 
Dahi şəxsiyyət çıxışı zamanı bir çox 
mövzuya toxundu, sonra birdən “Mo-
zalan” haqqında danışanda mən mat 
qaldım. Dedi ki, yoldaşlar çox maraqlı 
bədii  üslubda “Aynur” məişət evində 
baş verən biabırçılığı göstəriblər. Afə-
rin o, yoldaşlara. Elə bilirəm ki, məhz 
bu süjet mənim üçün sanki həyata və-
siqə oldu. Buna görə də “Mozalan”ın 
mənim yaradıcılığımda mühüm yer 
tutduğunu düşünürəm.

 i əl i ə  l  də  
h d   də ə li sə ədli fil lə-
i  iss  və ss is isi i  i  
ədə  də  ədə d

– Heydər Əliyev haqqında çəkdi-
yim filmlər yaradıcılığımda əsas yer 
tutur. Hərdən düşünürəm ki, bəlkə bu 
sənətə gəlməyəydim, bəlkə rejissor 
olmayaydım bəlkə, bəlkə… Elə ki lu 
öndərimiz haqqında çəkdiyim filmlər 
yadıma düşür, bütün o bəlkələrin üzə-
rindən xətt çəkirəm, yaxşı ki rejissor 
olmuşam, yaxşı ki, bu sənət əsərlərini 
yaratmışam, – deyirəm. Ümummilli li-
der haqqında 12 sənədli filmim var və 
onların əksəriyyəti müxtəlif beynəlxalq 
festivallarda mükafatlara layiq görü-
lüb. “Dövlət” 3 hissəli filmimdə dahi 
siyasətçi tərəfindən dövlətçiliyimizin 
qurulmasından bəhs edir. “Əsl məhə-
bət haqqında” filminin çəkilməsi isə 

lu öndərin öz təşəbbüsü idi. Mənə 
zəng edərək: – Gəl, həyatımı sənə da-
nışım, film çək, – demişdi. Bu təklifin 
məni necə ruhlandırdığını sözlə ifadə 
edə bilmərəm. Heydər Əliyevin mənə 
bu qədər etimad göstərməsi, etibar 
etməsi, sənətimi qiymətləndirməsi qa-
zandığım bütün uğurların ən əhəmiy-
yətlisidir.

 if əlli  i   f -
l  s  l d  vi i -

də l  s l   s si i  
ə v

– Yox, hərəsi bir yerdədir. Çünki 
birlikdə saxlanmayacaq qədər çoxdur. 
Elə mükafatlarım var ki, onlar haqqında 
heç məlumat da yaymamışam, daha 
mühüm olanlarını sadalamışam. Yəni 
layiq görüldüyüm mükafatların sayı 
sizə məlum olanlardan daha çoxdur. 
Gürcüstan, Türkiyə, Amerika, Fransa, 
İtaliya, Serbiya və s. ölkələrdə müxtəlif 
mükafatlar qazanmışam. Amma mə-
nim üçün ən əsas mükafat Ümummilli 
liderin 2003-cü ildə Klivlenddən – indi 
dərk edirik ki, necə çətin bir vəziyyətdə 
– yada salıb qiymətləndirməsidir.  On-
dan  sonra Gürcüstanın da bir nömrəli 
dövlət təltifinə – “Şərəf” ordeninə layiq 

görüldüm.   Mənim üçün dəyərli olan 
digər mükafat isə “Qorqud Ata” festiva-
lında türk dünyasının ən yaxşı rejisso-
ru adına layiq görülməyimdir. Mən orda 
dedim ki, burda baş verənlər mənə hə-
yata keçmiş böyük bir arzumu xatırla-
dır. Baxın, hər kəs öz dilində danışır, 
amma hamı bir-birini başa düşür.

 d  d di i  ə i -
də  di  d i  i  si i   

i i  l  l  də  lə 
l  d s  l  ədə 

d  l
– Mən nə lu öndəri, nə də onun 

layiqli davamçısı İlham Əliyevi heç ki-
minlə   müqayisə etmək istəmirəm. 
Çünki onlar misilsiz, bənzərsiz şəxsiy-
yətlərdir. Dədə Qorqud bədii obrazdır, 
Heydər Əliyev isə konkret xidmətləri 
olan real tarixi şəxsiyyət. Ya da 44 gün-
lük Vətən müharibəsini götürək. Buna 
qədər Azərbaycan nə vaxt qələbə gör-
müşdü  Xatırlaya bilmirəm.

 ə  l  i  l  s -
silə də  s   ildə il  dəfə  
v ədi  ld

– Elədir. Bu Böyük əfərlə torpaq-
larımız qayıtdı. Öz iradəsi, dühası, 
qəhrəmanlığı ilə Azərbaycan tarixinin 
gedişini dəyişən Ali Baş Komandan 
bənzərsiz, böyük sərkərdədir. Bunu 
heç kim təkzib edə bilməz. Torpaqla-
rımız işğal altında idi, hər il hamı de-
yirdi ki, mənim ən böyük arzum gedib 
orda gəzməkdir, nə bilim, oxumaqdır, o 
torpağı öpməkdir. Hətta eləsi də vardı 
ki, deyirdi, təki gedib Qarabağı görüm, 
sonra ölüm. İndi artıq bu imkan ya-
randı, get, arzuladığın Qarabağı gör, 
amma ölmə. 

Azərbaycanın bəxti onda gətirdi 
ki, hakimiyyətə Heydər Əliyev gəldi 
və İlham Əliyev onun davamçısı oldu. 
Ümummilli lider dilimizi, dinimizi, qü-
rurumuzu   bizə qaytardı. İlham Əliyev 
isə torpaqlarımızı işğaldan azad etdi. 
İndi bütün dünyada qalib xalq sayılırıq, 
başımızı dik tutub gəzirik. 

Mən hesab edirəm ki, müasir Azər-
baycanın tarixi lu öndərdən başlayır 
və cənab Prezident onu layiqincə da-
vam etdirir.  

Baxın, dahi liderdən öncə bizim 
ölkə tragikomik bir vəziyyətdə idi. lu 
öndər gəldi və hər şeyi kökündən də-
yişdi. Dövlət qurulmağa başladı. Mü-
haribəni dayandırdı, ordu qurdu. Əgər 
atəşkəs rejimi olmasaydı, hər şey tam 
başqa cür ola bilərdi.   Atəşkəs dövrün-
də lu öndərin formalaşdırdığı həmin 
o ordu tədricən müasirləşdirildi, moder-
nləşdirildi və beynəlxalq aləmdə siya-
si zəmin yaradılandan sonra cəmi 44 
gündə düşmənimizin belini qırdı. İlham 
Əliyev lu öndərin bütün arzularını və 
xalqa verdiyi vədləri yerinə yetirdi. 

 h i ədə  s  d ə  
i  ddə  cə hə l d  i-
i ə v di i i   s hi ədə d di i  
i  si i  ə d  və ə   -

l  d  fil lə i i  ələ ə idi 
ilə i i  di isə id  i  d -

 i  isə  ə əli həlli i 

– “Fəryad”dan başlayaq. Bu filmin 
qəhrəmanı əsirdir, əlverişsiz bir şərait-
də yerləşdirilib. Amma unudulmaz akt-
yorumuz  Ceyhun Mirzəyevin oynadığı 
qəhrəman mənəvi cəhətdən ermənilər-
dən yüksəkdir. Filmin sonunda ağ atlı 
oğlan gəlir və düşmənin başını qılıncla 
vurur. Ümid bu idi və belə də oldu. “Hər 
şey yaxşılığa doğru” filmində bütün film 
boyu qəhrəmanlar erməni əsgərinin 
tabutunu daşıyırlar və Yaşar Nurinin 
personajı deyir ki, qələbə bizimlədir. 
Bu cümlə 1997-ci ildə deyilmişdi və 
2020-ci ildə həyata keçdi. Bu, mənim 
həm ümidim,  bir rejissor kimi həm də 
əminliyim idi.  

 i i  ə   l  d -
 fil i i  sd  d  ə  

 fil lə i l  d il di-
li   ədə ə d ə ilə si i    

i ə lə  si də   h  i  
ə c l  fil i  l  s -

l
– Mənim filmim Almaniyanın “A” 

sinif festivalında 4 mükafata layiq gö-
rüldükdən sonra film digər festivallara 
göndərilib. Sankt-Peterburqdaki nüma-
yişdə dahi italyan ssenaristi Tonino Qu-
erra filmi görüb və çox bəyənib. Məhz 
onun təşəbbüsü ilə “Hər şey yaxşılığa 
doğru” Texasda dünyanın ən yaxşı 
filmləri kataloquna salınıb.

 i  i di ə ədə   id i  
i s  ilə sə  d vlə  f l -

 l i  l s
– Bəli. Təbii ki, mənim üçün ən qiy-

mətli olan mükafatlar, bayaq dediyim 
kimi, lu öndərin verdiyi “Şöhrət” or-
deni və möhtərəm Prezidentimizin ver-
diyi “Şərəf” ordenidir. Sonra Rusiyanın 
“Dostluq”, Gürcüstanın “Şərəf”, Serbi-
yanın “Qızıl bayraq” ordenləri gəlir.

 ildi i ə ə  si  l  əsə -
f  s i  i i isi i  cə 

ld  i  i cəsə ə ə illə di i
– Məktəbi bitirdikdən sonra sənəd-

lərimi Sergey Gerasimov adına Ümum-
rusiya Dövlət Kinematoqrafiya İnstitu-

tuna göndərmişdim. Qəbul edilmişdi, 
mənə məktub gəlmişdi ki, imtahana 
gələ bilərsiniz. Lakin mən getmədim. 
Düşündüm ki, bu sahədə təcrübəm 
yoxdur. 5 il təhsil alsam da, yenə təc-
rübəsiz qalacağam. Ona görə də ins-
titutlar barədə məlumat kitabçasını 
açıb orda ən qısa müddətli təhsil verən 
müəssisəni axtardım. Gördüm ki, Da-
daş Bünyadzadə adına Azərbaycan 
Xalq Təsərrüfatı İnstitutunda iqtisa-
diyyat və xalq təsərüfatının planlaşdı-
rılması fakültəsində təhsil 3 il 8 aydır. 
Oranı da seçdim. Təhsil müddətində 
böyük həyat təcrübəsi qazandım. Tələ-
bəlik dövründə  əldə etdiyim həmin 
təcrübə sonra “Mozalan”da köməyimə 
çatdı.     

 i  h ld  i s  əhsildə  d -
d  c l  l d  i  if 

s f v ə c  vlə  ə-
də i ə  və cəsə ə  iv si i -
də i  iss l d  də s d i  

v ə i s l  d  lə  ədədi  
if əlli  ə i  hə  və sə ə  

əc ə i i ə di i i  s  
l ss  di i i  ələ ələ ə ə v-

si ə də di i
– Əvvəllər müəllimlik etmək istəmir-

dim, çünki daim hərəkətdə olan bir re-
jissoram, vaxtım az olur. Amma o vaxt-
kı rektor Fərəh xanım Əliyeva məni 
inandırdı ki, mütləq dərs deməli, peşə 
təcrübəmi gənclərə aşılamalıyam. Ra-
zılaşdım və o vaxtdan müəllimlik də 
edirəm. Artıq 3-cü seçim qrupa dərs 
deyirəm. Tələbələrimin yaxşı nəti-
cələri  var. Gözəl filmlər çəkiblər. İna-
na bilmirəm ki, bir vaxtlar “Sovetski” 
məhəlləsində tramvaydan sallaşan, 
“samokat” sürən mən indi professor 
olmuşam.

 ə  də i   əl l  -
f l  l i  l ə lə  

 f s iv ll  ə ə  -
si ə  h ə lə i də ə sil l s -

– Həm heyət üzvü, həm də sədr 
olmuşam. Rusiyada, Bolqarıstanda, 
Gürcüstanda müsabiqələrə rəhbərlik 
etmişəm. Qeyri-təvazökar çıxmasın, 
Moskvadakı Kino Evində, dolu zalda 
ilk azərbaycanlı kimi, vyetnamlı, çinli, 
bolqar tələbələrə “master klass”lar da 
vermişəm. Yəni insan gərək biliyini, 
təcrübəsini paylaşsın, əlindən gələni 
əsirgəməsin. Bu da bir borcdur: cəmiy-
yət qarşısında vətəndaşlıq borcu...

 h  i  s l  ə c  ə-
də i ə i i  s h  cə s -

– Bu sualı mənə çox verirlər. Ca-
vabım nikbin olur. Çünki görürəm ki, 
bu sahədə böyük canlanma yaranıb, 
çoxlu faydalı tədbirlər keçirilir. Yeni 
heyət, qətiyyətlidir, konkret iş görməyi 
sevir.  Nazirimiz vəzifə səlahiyyətlə-
rinin  icrasına bir missiya kimi baxır. 
Mən əvvələr heç bir məmur haqqında 
belə sözlər deməmişəm, ancaq indi 
bunu özümə borc bilirəm. Görürəm ki, 
Adil müəllim  mədəniyyəti, kinonu qal-
dırmaqda, sənətkarlara, istedadlara 
diqqət göstərməkdə   qərarlıdır. Demə-
li, mədəniyyətimizin sabahı daha gözəl 
olacaq.

 l  s h ə ə ə  s  
l  i i lə fə  di i   d -

 1  s
– Təşəkkür edirəm. Sonda yenə 

də minnətdarlıq hissinə qayıdıram. 
 “Heydər Əliyev İli”ndə milli kinomuzun 
125, kinostudiyamızın 100 yaşının, 
mənim də 70 yaşımın tamam olma-
sı, güman ki, tale işidir. Yada salan, 
sevən, izləyən hər kəsə minnətdaram.

a i ə i al   
Əli NƏCƏ XANL ,  “Xalq qəzeti”

ə c  illi l lə  -
d i s  l i  fi-

 və l i  s i  
il  l i s disi-
s  c ədi  ə isi də i 
l ə ə i  və  əs  əhə  
i də əd i l  d v  di i

İnstitutun çöl tədqiqatlarının moni-
torinqi və qiymətləndirilməsi şöbəsinin 
müdiri, Mil–Qarabağ arxeoloji ekspe-
disiyasının rəhbəri Təvəkkül Əliyev 
bildirib ki, Qarqarçayın sağ sahilində, 
Xocavənd və Salmanbəyli kəndlərinin 
yaxınlığında yerləşən Qalatəpə antik 
və orta əsr şəhər yerində 2008-ci ildən 
qazıntı işləri aparılır. 2008-2012-ci il-
lərdə şəhər yerinin I qazıntı sahəsində 
möhtəşəm tikili qalıqları ilə diqqəti cəlb 
edən zəngin mədəni təbəqə açılıb öy-
rənildi. Həmin illərdə qədim məskənin 
şərq ətrafında yerləşən antik nekro-
polda 14 küp və torpaq qəbir tədqiq 
edildi. Qəbir avadanlığı arasında tək-
cə yerli deyil, həm də digər ölkələrdən, 
xüsusilə Roma imperiyası və onun 
əyalətlərindən gətirilmə nümunələrə 
də təsadüf olunub. 2013-cü ildən bu 

günə qədər müəyyən fasilələrlə Qa-
latəpə şəhər yerindəki II qazıntı sahə-
sində araşdırmalar davam edirilir. Bu 
qazıntı sahəsinin bütün kvadratlarının 
üst qatları orta əsrlərə aid tapıntılarla 
səciyyələnir.

Builki araşdırmalarda əsas diqqət 
ilk 2 kvadratın arxeoloji tədqiqinə yönəl-
dilib. Qazıntılar zamanı burada orta 
əsrlərin ayrı-ayrı dövrlərinə aid mədəni 
təbəqələr və 4 tikinti qatı açılaraq öy-
rənilib. Üst qatda təsərrüfat quyusu, 
ocaq yerləri, bişmiş kərpicdən tikili qa-
lığı, sonrakı qatda çay daşı, bişmiş və 
çiy kərpicdən inşa olunmuş tikililərin 
ayrı-ayrı hissələri, üzərinə suvaq çə-
kilmiş döşəmə, 3-cü qatda kiçik ölçülü, 
hündürlüyü 70 santimetrə çatan təndir, 
içərisində heyvan sümükləri, yanmış 

ağac qırıntıları və kül olan təsərrüfat 
quyusu, üzəri suvaqlı kvadratşəkilli çiy 
kərpic düzümlərindən ibarət döşəmə 
müəyyən edilib. Ən aşağı qatda bişmiş 
və çiy kərpicdən tikili qalıqlarına, sey-
rək halda saxsı qab qırıqlarına rast gə-

linib. Burada şirli qab fraqmentlərinə, 
demək olar ki, təsadüf olunmur. İlk 2 
kvadratın arasındakı hissə burovka  
təmizlənərkən kiçik bir sahədən xey-
li şirli və şirsiz saxsı qab nümunələri 
toplanıb. Onlardan bir qismi üzərində 

quş təsviri və digər naxışlar olan iri tu-
tumlu boşqaba aiddir. Erkən şirli qab 
nümunəsi olan fincanın ağzının kənarı 
novça şəkillidir. Şirsiz saxsı çırağın içə-
risində kəndirvari burma fitilin bu günə-
dək yaxşı vəziyyətdə qalması diqqət 
çəkir. 2-ci qazıntı sahəsinin ətrafından 
tapılan çox gözəl işlənmiş bıçaqvari 
obsidian lövhəcik isə Qalatəpədə antik 
dövrdən də əvvəl yaşayış olmasından 
xəbər verir.

“Tədqiqatlar Qalatəpənin orta əsr 
sakinlərinin yaşayış evlərinin qurulu-
şu haqqında aydın təsəvvür yaradır. 
Evlərin inşasında bir qayda olaraq 
möhrədən, çiy və bişmiş kərpiclərdən 
istifadə olunmuşdur. Əksər hallarda 
döşəmələrin üzəri palçıq məhlulu ilə 
suvanıb şirələnmişdir. Müxtəlif formalı 
təsərrüfat və məişət quyuları da orta 
əsr Qalatəpə sakinlərinin həyatında 
əhəmiyyətli rol oynamışdır. Ümid edi-
rik ki, gələcək tədqiqatlar Qalatəpənin 
qədim sakinlərinin gündəlik həyatı ilə 
bağlı yeni materialların əldə olunma-
sına imkan verəcək”, – deyə T.Əliyev 
bildirib.

“Xalq qəzeti”

Antik və Orta əsr şəhəri –  
Qalatəpədə yeni arxeoloji axtarış

l  i                    if s f v  

Milli kinematoqrafiyamızın parlaq siması


